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رئیس جمهور با اشاره به اینکه تعطیلی مدارس 
و دانشــگاه ها و آموزش غیرحضــوری اقتضای 
وضعیت زمان شــدت یافتن شیوع کرونا بود، اما 
باعث افت تحصیلی دانش آموزان و دانشجویان 
شد، اظهار داشــت: در وضعیت فعلی با توجه به 
کاهش چشــمگیر موارد ابتلا و فوتی، ستاد ملی 
مقابله با کرونا تصمیم گرفت که کلاس های درس 
و امتحانات مدارس و دانشگاه ها به شکل حضوری 
برگزار شود که باید دستگاه های مسئول اجرای آن 

را پیگیری نمایند.
به گزارش ایلنا، سید ابراهیم رئیسی دیروز در جلسه ستاد ملی 
مقابله با کرونا با قدردانی از تلاش های همه دست اندرکاران 
بخش بهداشت و سلامت کشور گفت: با وجود کاهش موارد 

بیماری و فوتی همه باید شیوه نامه ها و اصول بهداشتی را به 
دقت رعایت کنند تا زنجیره سویه جدید بیماری کرونا نیز قطع 
شود.رئیس جمهور با بیان اینکه کارکنان ادارات و دستگاه های 
دولتی باید بیــش از دیگران در رعایت دســتورالعمل های 
بهداشتی کوشا باشند، افزود: طبق گزارش های ارائه شده در 
کشور هیچ کمبودی در زمینه واکسن، چه واکسن های ساخت 
داخل و چه واکسن های وارداتی وجود ندارد و از همه دعوت 
می کنم نسبت به تزریق دز سوم واکسن اقدام کنند تا به شکل 
موثرتری از سلامت جامعه صیانت کنیم.رئیسی از اقدامات 
انجام شده برای کنترل تردد از مرزهای کشور تشکر کرد و 
اظهار داشت: از همه مسئولان مربوطه و از جمله استانداران 
می خواهم که همچنان با حساسیت از تردد در مرزهای کشور 
مراقبت کنند و به ویژه ورود افراد را به طور دقیق کنترل کنند 

تا با ورود افراد مبتلا به کرونا دچار مشکل نشویم.رئیس جمهور 
ادامه داد: تصمیم گیری درباره محدودیت های وضع شده برای 
ورود اتباع برخی کشورهایی که سویه امُیکرون در آنها فراگیر 
شده به ایران به وزارت کشور و قرارگاه مربوطه واگذار می شود 
تا حسب وضعیت نســبت به ادامه یا رفع این محدودیت ها 
تصمیم گیری های مقتضی انجام شود.رئیســی همچنین از 
بررسی های علمی انجام شده درباره واکسیناسیون کودکان 
در برابر ویروس کرونا قدردانی و تصریح کرد: گزارش خوبی 
ارائه شد اما با توجه به سوالات و مخالفت هایی که همچنان 
نسبت به این موضوع مطرح است، لازم است کار کارشناسی 
در این زمینه ادامه یابد.رئیس جمهور با اشاره تصمیم ستاد ملی 
مقابله با کرونا برای بازگشایی مدارس و دانشگاه ها با توجه به 
وضعیت فعلی شیوع بیماری کرونا خاطرنشان کرد: با توجه به 

کاهش آمار ابتلا و فوتی با واکسیناسیون گسترده، ستاد ملی 
مقابله با کرونا به عنوان مرجع تصمیم گیری، بازگشایی مدارس 
و دانشگاه ها را بلامانع دانسته است.رئیسی افزود: هر زمان که 
وضعیت شیوع بیماری تغییری کند ستاد ملی مقابله با کرونا با 
حساسیت و دقت نسبت به وضعیت جدید تصمیم گیری و اقدام 
خواهد کرد.رئیسی در بخش دیگری از سخنانش درباره اجرای 
قانون نسخه نویسی الکترونیکی اظهار داشت: خوشبختانه امروز 

در قریب به ۹۵ درصد موارد و در برخی استان ها تا ۱۰۰ درصد، 
این قانون با موفقیت اجرا می شود، اما برای برخی از مناطق 
کشور که با مشکلاتی در زمینه پایداری اینترنت مواجه هستند، 
این اجازه داده شده است که تا زمان تکمیل زیرساخت ها و رفع 
مشــکل در دوره زمانی تعیین شده، برای جلوگیری از ایجاد 
مشکل برای مردم و جلوگیری از ابتلای به کرونا نسخه های 

دستی موقتاً تا اول اردیبهشت  ارائه شود.

رئیسی در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا:

هیچ کمبودی در زمینه تامین واکسن های 
ساخت داخل و وارداتی وجود ندارد

برگزاری جلسه کارگروه رفع تحریم ها در وین
جلسه کارگروه کارشناسی رفع تحریم های ظالمانه پیش از ظهر امروز با حضور 

کارشناسان ایران و گروه ۱+۴ در محل هتل کوبورگ وین برگزار شد.
به گزارش ایسنا، دیروز مذاکرات در سطح روسای هیأت ها هم به صورت دو و چندجانبه ادامه خواهد 
یافت.در دو روز گذشته نیز گفت وگوهایی فشرده در سطوح و فرمت های مختلف برگزار شده است.دور 
هشتم مذاکرات ایران و گروه ۱+٤ با حضور غیرمستقیم آمریکا با هدف رفع تحریم های ظالمانه آمریکا 
علیه کشورمان و احیای برنامه جامع اقدام مشترک )برجام( این روزها در وین، پایتخت اتریش در جریان 
است.علی باقری رئیس هیات مذاکره کننده ایران روز چهارشنبه به خبرنگاران گفت که »تلاش ها برای 

دستیابی به نتیجه ادامه دارد.«
باقری تاکید کرد که رمز موفقیت مذاکرات وین دستیابی به توافق در زمینه لغو موثر تحریم های ظالمانه 
علیه ایران است. وی همچنین خاطر نشان کرد: هرچه قدر طرف مقابل ما آمادگی جدی تری برای لغو 
تحریم ها داشته باشند و اراده جدی تری برای پذیرش سازوکارهای مد نظر جمهوری اسلامی ایران 
در لغو تحریم ها نشان دهند، به ویژه در دو موضوع راستی آزمایی و تضمین در مدت زمان کوتاه تری 

می توانیم به توافق دست پیدا کنیم.

بر اساس بخشنامه  دادستانی کل کشور؛
 خودرو و اموال منقول 

در موارد پذیرش وثیقه قرار گرفتند
دادستانی کل کشــور در بخشنامه ای به دادستان های مراکز استان ها در راستای 

کاهش جمعیت کیفری، خودرو و اموال منقول را در موارد پذیرش وثیقه قرار داد.
به گزارش ایلنا،  دادستانی کل کشور در راستای کاهش جمعیت کیفری مواردی را به موارد صدور قرار 
وثیقه اضافه کرد.در بخشنامه دادستانی کل کشور به دادستان های عمومی و انقلاب مرکز آمده است:از 
آنجا که براساس گزارش های رسیده و بازرسی های به عمل آمده، تعداد زیادی از جمعیت کیفری وارده 
به زندان ها را افرادی تشکیل می دهند که به صورت کوتاه مدت به ندامتگاه اعزام می شوند و تعداد قابل 
توجهی از این متهمان به علت عجز از معرفی کفیل یا وثیقه، اتمام وقت اداری یا تقارن با ایام تعطیل 
و طولانی شدن فرایند معرفی وثیقه ملکی و تشریفات ارزیابی و توقیف آن، به زندان معرفی می شوند، 
لذا مقتضی است به منظور تسهیل فرایند پذیرش تأمین و پرهیز از بازداشت متهمان به علت عجز از 
معرفی کفیل یا ایداع وثیقه نقدی یا غیرمنقول و در راستای اعمال بند )خ( ماده ۲۱۷ قانون آیین دادرسی 
کیفری، با یادآوری تبصره ماده ۲۲۶ این قانون، نسبت به پذیرش وثایق معرفی شده از نوع اموال منقول 
نظیر خودرو و ... اقدام شود و در مورد خودرو چنانچه ارزش متعارف آن به تشخیص مقام قضایی تکافوی 
میزان وثیقه صادره را بنماید با مراجعه وثیقه گذار و ملاحظه مدارک معتبر و احراز مالکیت وی، دستور 
توقیف صادر و خودرو با مسئولیت وثیقه گذار به پارکینگ های مجاز معرفی و قبض مربوط در پرونده 
نگهداری و قرار قبولی وثیقه صادر شود.بدیهی است در این حالت مفاد ماده ۲۲۰ قاتون آیین دادرسی 
کیفری در خصوص تبدیل تامین اعم از کفالت یا وثیقه نیز مجری خواهد بود.همچنین رئیس سازمان 
زندان ها در نشست با مدیران ستادی و استانی سراسر کشور در خصوص این بخشنامه، عنوان کرد: 
دادســتان کل کشور در بخشنامه ای به همکاران قضایی در زمینه صدور قرار وثیقه، موارد جدیدی را 
درخصوص در نظر گرفتن خودرو و اموال منقول به عنوان پذیرش وثیقه لحاظ کرده اند که می تواند 

شرایط جدیدی را در خصوص کاهش جمعیت کیفری برقرار سازد.

 دولت با برقراری فوق العاده حقوق کارکنان
 مخالف نیست

رییس سازمان اداری و استخدامی با بیان اینکه، نظر دولت مخالفت کلی و اصولی با 
برقراری فوق العاده ویژه خصوصاً در مورد پرسنل واحدهای صفی قوه قضائیه نبوده، 
گفت: دولت معتقد به همه  جانبه نگری، متناسب سازی و عدالت محوری در اصلاح 

حقوق و دستمزد کارکنان است.
به گزارش اقتصاد آنلاین،  میثم لطیفی؛ معاون رییس جمهور  گفت: »با روی کار آمدن دولت جدید، 
یکی از دغدغه های مجموعه دولت، نظام جبران خدمات کارکنان دولت است تا با اصلاحاتی که صورت 
می گیرد، بتوانیم رضایتمندی کارکنان و مردم را به دست آوریم. ما در دولت نگران مطالبه همسان سازی 
حقوق و سونامی تسری سایر دستگاه ها هستیم. نظر دولت مخالفت با برقراری فوق العاده ویژه برای 
پرسنل دارای مشاغل سخت و پست های حساس به ویژه در واحدهای صفی قوه قضائیه نبوده و نیست 
و بر این باور است که این قبیل از امور باید برای دستگاه های مختلف با اصلاح نظام حقوق و دستمزد 
و با رویکرد همه  جانبه نگری، متناسب ســازی و عدالت محوری محقق شود.«رییس سازمان اداری و 
استخدامی کشور در ادامه گفت: »شورای حقوق و دستمزد متولی امر حقوق است و باید بر اساس سختی 
شغل و حساسیت آن حقوق را تعیین کند. ما قبول داریم که قوه قضاییه در بحث حقوق مشکلات فراوانی 
دارد، اما باید از راه های دیگر به این وضعیت رسیدگی کرد تا نارضایتی در سایر دستگاه ایجاد نکند.«معاون 
رییس جمهور افزود: »با توجه به تأکیدات مکرر رییس جمهور و حساسیت ایشان بر موضوع عدالت در 
امر پرداخت ها در حال تدوین لایحه ای هستیم که با توجه به اصول بهره وری، عدالت و رضایتمندی در 
بین کارکنان، موضوعات مختلف و نظامات متعدد پوشش داده شود و نظام هماهنگ پرداخت به معنای 
واقعی آن محقق شود.« وی عنوان کرد: »به این منظور کارگروهی، از یک ماه قبل کار خود را شروع 
کرده است که امیدواریم طی چند ماه آینده لایحه جامع حقوق و مزایای کارکنان دولت، جهت بررسی 
و تصویب در مراحل قانونی ارائه شود. در لایحه مذکور کارایی و عملکرد از یک  سو و نزدیک شدن به 
نیازهای معیشتی کارکنان با عنایت به تفاوت در شرایط شغلی و شاغلین از سوی دیگر مبنای تعیین کننده 
حقوق و مزایای کارکنان خواهد بود.« لطیفی در پایان اظهار داشت: »ما هم نگران شرایط برخی کارکنان 
عزیز و زحمتکش در قوه قضائیه هستیم و امیدواریم با همفکری و همکاری صاحب نظران علمی و 
اجرایی بتوانیم لایحه جامع و مناسبی در زمینه حقوق و مزایای کارکنان تهیه کنیم و برای تصویب به 

مجلس شورای اسلامی ارسال کنیم.«

نباید دورکاری  ها به طور کامل کنار گذاشته شود
عضو کمیســیون بهداشت مجلس با بیان اینکه به حد مطلوبی از واکسیناسیون 
رسیده ایم، گفت: اما نباید دورکاری ها و آموزش های مجازی را به صورت صد درصد 

کنار بگذاریم.
به گزارش اقتصاد آنلاین، محمدعلی محسنی بندپی عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شورای 
اسلامی با اشاره به کاهش تعداد فوتی های کرونا، اظهار کرد:کاهش تعداد فوتی های ناشی از ابتلا به 
کرونا به دلیل واکسناسیون گسترده ای است که انجام شده است و این فرایند باید ادامه پیدا کند.وی 
افزود: طبق آمار مسئولان بهداشت و درمان تا کنون ۹8 درصد جمعیت یک دوز، ۶۵ درصد ۲ دوز و 
حدود ۱۷ درصد 3 دوز واکسن دریافت کرده اند بنابراین زمانی که ایمنی افراد بالا می رود مقاومت بیشتر 
و ابتلای آنها به ویروس کمتر و درنتیجه فوتی ها هم کاهش می یابد.عضو کمیسیون بهداشت بیان کرد: 
در بسیاری از کشورهای توسعه یافته در ابتدای دوران کودکی برای تقویت ایمنی مردم نه تنها برای 
ابتلا به ویروس های این چنینی بلکه برای ایمنی در مقابل همه بیماری ها، ایمنی افراد را بالا می برند.

محسنی  بند پی ادامه داد: دلیل اینکه در کودکستان ها و دبستان ها غربالگری انجام می شود برای این 
است که سطح فاکتورهای موثر مقاومت یک انسان را اندازه گیری کنند تا افراد را از کودکی در مقابل 
همه بیماری ها مقاوم کنند.وی با تاکید بر اینکه در بحث کرونا هم ما با واکسیناسیون گسترده انجام شده 
تعداد فوتی ها کاهش یافته است، گفت: در حال حاضر هم به میزان مطلوبی از واکسیناسیون رسیده ایم 
اما باید دقت کنیم و محدودیت ها را به صورت صد درصد برنداریم و از دورکاریها و آموزش های مجازی 
استفاده کنیم .نماینده نوشهر در مجلس خاطر نشان کرد:در بسیاری از کشورها در بحث دورکاری ها و 
آموزش ها مجازی به دلیل هزینه های زیادی که انجام داده ، بعد از کرونا هم این بستر را حفظ کرده اند 
ما هم در کشورمان برای دورکاری ها و آموزشهای مجازی هزینه های زیادی کرده ایم و اگر ضعفی است 

باید آن را بر طرف کنیم و نباید این بستری که فراهم شده را به طور کل کنار بگذاریم.

روی گردانی سازندگان از بازار مسکن 
صدور پروانه های ساختمانی کل کشور در تابستان ۱۴۰۰ کاهش حدود ۳۲درصدی 
را نسبت به تابستان ۹۹ تجربه کرد. این اتفاق در حالی است که اوج ساخت و ساز 

سالانه مسکن در نیمه اول سال و به وِیژه فصل تابستان رخ می دهد.
به گزارش اقتصاد آنلاین؛ مرکز آمار در آخرین گزارش خود از کاهش قابل ملاحظه ساخت و ساز در 
تابستان امسال خبر داده است. بر اساس این گزارش شمار پروانه ساختمانی  صادر شده در کل مناطق 
کشور، تابستان امسال کاهش 3۱.۹ درصدی را نسبت به تابستان ۹۹ تجربه کرده است. در تابستان سال 
۱٤۰۰، تعداد ۹3 هزار و ۵۷8 واحد مسکونی در پروانه های صادرشده برای احداث ساختمان از سوی 
شهرداری های کشور پیش  بینی شده است که نسبت به فصل گذشته ۹,۵ درصد و نسبت به فصل مشابه 
سال گذشته 3۱.۹ درصد کاهش داشته است.  متوسط تعداد واحد مسکونی در هر پروانه  احداث ساختمان 
3.۲ واحد بوده است .همچنین مجموع مساحت زمین در پروانه های صادرشده برای احداث ساختمان 
حدود ۱۷ هزار و ٤۷۲ هزار مترمربع بوده است که از این نظر نسبت به فصل گذشته ۵۲,8درصد و نسبت 
به فصل مشابه سال قبل 8.۵ درصد افزایش داشته است. متوسط مساحت زمین در پروانه¬ های احداث 
ساختمان ۵8۹ مترمربع بوده است.بر اساس گزارش مرکز آمار در تهران هم، تابستان امسال ۱۲ هزار و 
٤۹3 واحد مسکونی در پروانه های صادرشده برای احداث ساختمان از سوی شهرداری  تهران، پیش  بینی 
شده که نسبت به فصل گذشته ۱3 درصد افزایش داشته است اما این تعداد نسبت به فصل مشابه سال 
گذشته ۹.۶ درصد کاهش را نشان می دهد.  متوسط تعداد واحد مسکونی برای هر یک از این پروانه های 
احداث ساختمان ۷.8 واحد بوده است.همچنین مجموع مساحت زیربنا در پروانه های احداث ساختمان  
صادرشده از سوی شهرداری  تهران در تابستان ۱٤۰۰ بالغ  بر ۲ هزار و ٤8۶ هزار مترمربع بوده است 
که نسبت به فصل گذشته ۱۹,3 درصد و نسبت به فصل مشابه سال گذشته ۲.۵ درصد افزایش داشته 
است. متوسط مساحت زیربنای این دسته از پروانه ها در دوره ی مورد بررسی ۱۵۵3 مترمربع بوده است.

مجموع مساحت زمین در پروانه های صادرشده برای احداث ساختمان از سوی شهرداری  تهران در 
حدود ۶۱۲ هزار مترمربع بوده است که نسبت به فصل گذشته3٤,٤ درصد و نسبت به فصل مشابه 
سال گذشته ۵.۷ درصد افزایش داشته است. متوسط مساحت زمین در پروانه¬های احداث ساختمان 

38۲ مترمربع بوده است.

اخبار کوتاه 

آگهی مفقودی برگ سبز خودرو
 بــرگ ســبز خــودرو ال ۹۰ اینجانب فاطمه شــفیعی به شــماره پلاک

  ایران۹۹ - ۲۹8ن8۶ مفقود شده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

بودجه ۱۴۰۱ عامل افزایش فقر و ضد عدالت اجتماعی است
ایزدخواه نماینده تهران در مجلس:

نماینده تهران در مجلس گفت: معتقدم این بودجه 
باید با یک رویکرد عدالت محور نوشته شود، مطلقاً 
فشار به اقشار ضعیف نیاید، هزینه های سبد خانوار 
ضعیف را افزایش ندهد و خط فقر را گســترش 
ندهد. ما الان ۱۰ میلیون خانوار زیر خط فقر داریم 
و مطمئنیم که با اجرای حذف ارز ترجیحی به این 

تعداد افزوده خواهد شد.
روح الله ایزدخواه عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس 
شــورای اسلامی در گفت وگو با ایلنا، در رابطه با لایحه بودجه 
سال ۱٤۰۱ که نخستین لایحه بودجه دولت سیزدهم به ریاست 
سید ابراهیم رئیسی است، گفت: لایحه بودجه ۱٤۰۱ با رویکرد 
عدالت اجتماعی نوشته نشده است و دوستان با همان نگاه تامین 
هزینه های دولت، نگاه پولی و جبران کسری بودجه و به صورت 
تعجب برانگیزی هم با نگاه رشدمحور بودجه را نوشته اند؛ یعنی 
رویکرد نظری بودجه محل ایراد اســت. در شرایطی که الان 
کشور دچار انحصارات، رانت ها و ناکارآمدی هاست؛ این نگاه، نگاه 
خوشبینانه ای  است و به نوعی اولویت بندی را از دست داده است.
وی ادامه داد: نکتــه دوم اینکه بحث حذف ارز ترجیحی در 
شرایط فعلی کاملا خطاست، با توجه به تورم انتظاری موجود و 
عدم استقرار کامل دولت در تمام حوزه ها، این اقدام کاری است 

که ممکن است افسار مدیریت را از دست دولت خارج کند.
نماینده مردم تهران در مجلس همچنین ابراز داشت: من روز 

سه شنبه گذشته هم نطق کردم و گفتم که راهکارهای دیگری 
وجود دارد که با رویکرد اصلاح ساختاری می شود دنبال کرد، قبل 
از اینکه بخواهیم ارز ترجیحی را حذف کنیم. اساساً رویکرد اصلی، 
مساله تقویت ارزش پول ملی است که در این بودجه خبری از 

این موضوع نیست.
وی اضافه کرد: بحث بعدی این اســت که بودجه به نوعی 
»نظارت گریز« نوشته شده است، یعنی با این لایحه ای که آمده 
است، مجلس امکان نظارت کامل و کافی بر همه ابعاد بودجه 
را نخواهد داشت. یکی از بحث ها تجمیع ردیف هاست و یک 
جاهایی هم در واقع سقف گذاشته نشده است؛ مثلا در فروش 
اوراق یک جا گفته 88 هزار میلیارد تومان اما ســقفی گذاشته 
نشده و چند جای دیگر دست دولت را باز گذاشته است. از سوی 
دیگر علیرغم اینکه دوستان می گویند بودجه انقباضی است اما 
همچنان ما شاهد رشد هزینه ها هستیم و نسبت به سقف امسال 

٤۶ درصد رشد داشتیم.
عضو کمیســیون صنایع و معادن با اشــاره به مســاله رشد 
درآمدهای مالیاتی در لایحه بودجه، عنوان کرد: در بحث مالیات 
هم درســت است که باید نظام مالیاتی اصلاح شود، اما قاعده 
مشخصی داده نشده و ما نگران این هستیم که دوباره فشار به 
تولیدکنندگان بیاید و ممیزهای مالیاتی موظف شوند که به هر 
طریقی مالیات را از تولیدکنندگان و مؤدیان فعلی بگیرند؛ علیرغم 

اینکه دولت می گوید ما بنا داریم سراغ فرارهای مالیاتی برویم.

ایزدخواه با تاکید بر اهمیت رعایت عدالت محوری و عدم تحمیل 
فشار بر اقشار ضعیف، تصریح کرد: من معتقدم این بودجه باید با 
یک رویکرد عدالت محور نوشته شود، مطلقاً فشار به اقشار ضعیف 
نیاید، هزینه های سبد خانوار ضعیف را افزایش ندهد و خط فقر 
را گسترش ندهد. ما الان ۱۰ میلیون خانوار زیر خط فقر داریم 
و مطمئنیم که با اجرای حذف ارز ترجیحی به این تعداد افزوده 
خواهد شد. یارانه های مستقیم جبران کننده نیست، در توزیع دچار 
انحراف می شود، همیشه تورم از یارانه جلو می زند و ما نمی توانیم 
با یارانه مستقیم جلوی افسارگسیختگی تورم را بگیریم؛ در این 
شرایط دولت مجبور است با بازار چکشی برخورد کند که باز این 

هم دوباره لطمه می زند و فضای امن را از بین می برد.
وی اضافه کرد: رویکرد جایگزین باید اصلاحات ســاختاری 
می بــود و دولت باید به خودش یک ســال فرصت می داد که 

کاملا مستقر شود، فعلا دست به ســاختار هزینه های دولت 
نمی زد و یک ســال را صرف می کرد و زمینه را فراهم می کرد 
مانند شعارهایی که آقای رئیسی هنگام انتخابات داد، از جمله 
اینه گفت من بانک ها را به خط می کنم. جلوی خلق نقدینگی را 
می گرفت و بحث اصلاح نظام بازار، اصلاح سامانه های اقتصادی 
و یکپارچه ســازی سامانه ها را در اولویت می گذاشت؛ بعد از آن 
که مطمئن می شد بر تمام جوانب اقتصادی مسلط است، در آن 

شرایط به حذف ارز ترجیحی اقدام می کرد.
نماینده مردم تهران در مجلس در پاسخ به این سوال که »دولت 
بر حمایت از محرومان تاکید دارد، اما حذف ارز ترجیحی، افزایش 
قیمت های جهانی، شــائبه تغییر روش توزیع بنزین و افزایش 
۶۲  درصدی مالیات ها در بودجه؛ چه اثرات تورمی بر اقتصاد سال 
بعدی دارد؟«، عنوان کرد: ما این رویکردی که الان در لایحه 
بودجه دیده می شود را در دوره آقای هاشمی تجربه کردیم، نگاه 
رشد محور و نگاه تعدیل و تثبیت را در آن دوران تجربه کردیم. 
این لایحه بودجه در همان مسیر دارد حرکت می کند. آن تجربه، 
تجربه موفقی نبود، فشار سنگینی به اقشار ضعیف وارد شد، تورم 
افسارگسیخته در سال ۷٤ داشتیم و شکاف طبقاتی هم تشدید 
شد. ما این وضعیت را یکبار تجربه کردیم، من نمی دانم چرا دوباره 
همان رویکرد و همان الگوی بودجه ریزی دارد تکرار می شود؛ 
قطعا باید تیم تئوریسین و ایدئولوگ بودجه عوض شود؛ این تیم 
با آن نگاه نمی تواند شعارهای خوب آقای رئیسی را عملیاتی کند.

وی ادامه داد: باید تئوریســین های پشت صحنه بودجه ریزی 
تغییر کنند، نگاه باید نگاه اقتصاد اســلامی و عدالت اجتماعی 
باشد و نوک پیکان را از تامین هزینه های دولت به سمت اصلاح 
ساختاری اقتصاد، استقرار عدالت ساختاری و مهار بانک ها ببریم؛ 
با این نگاه اگر بودجه ریزی می شد قطعا این چیزی نبود که اکنون 

به مجلس ارائه شده است.
ایزدخواه در پاســخ به این سوال که »علیرغم انتصاب هایی 
که از فارغ التحصیلان اقتصادی دانشگاه امام صادق در دولت 
انجام شد، بازهم احســاس می کنید رویکرد ایدئولوژی پشت 
بودجه هنوز با نگاه دولت همراه نیست؟«، بیان کرد: ببینید وقتی 
صحبت از الگوهای برنامه ریزی و بودجه ریزی  می شود، ربطی 
به این دانشگاه و آن دانشگاه ندارد. نظریاتی که به اسم اقتصاد 
نئوکلاسیک، اقتصاد کینزی و مکتب پولی در ایران هم رواج 
زیادی یافته در دانشــکده های مختلف اقتصادی و بعد در لایه 
سیاســتگذاری تبدیل به یک الگو شده و سال های سال طی 

بیش از 3۰ است که ما داریم این الگو را تکرار می کنیم.
وی در پایان اظهار داشــت: انتظار ما از آقای رئیسی این بود 
که ابتدا به ســاکن این پارادایم حاکم را تغییر دهد و این طرز 
برنامه ریزی و بودجه ریزی را با تغییر تیم ایدئولوگ برنامه ریزی 
تغییر دهد؛ که آقای رئیســی این کار را نکرد، به هر حال از آن 
تیم ادامه همین سی سال بر می آید که در این لایحه هم دیده 

می شود.

مصطفی نخعی با اشــاره به اینکه 
دولــت برنامه ای بــرای افزایش 
قیمت بنزین ندارد، گفت: نمایندگان 
معتقدند همزمانــی طرح حذف ارز 
۴۲۰۰ تومانــی با توزیــع کارت 
انرژی شهروندی ممکن است باعث 
تشدید تکانه های تورمی در کشور 
شود، بنابراین در شرایط فعلی امکان 

اجرای این طرح وجود ندارد.
بــه گــزارش اقتصادآنلاین، ســخنگوی 

کمیســیون انرژی مجلس با اشــاره به محتوای نشست این کمیسیون با 
حضور وزیر نفت، گفت: این نشست با موضوع پیشنهاد دولت برای استفاده از 
رویکردهای جدید در توزیع یارانه بنزین برگزار شد تا تصویری شفاف از برنامه 
های وزارت نفت در این زمینه برای نمایندگان ارائه شود. نخستین گزاره ای که 
وزیر نفت بر آن تاکید جدی داشت، مخالفت دولت با هر نوع افزایش در قیمت 

بنزین و سایر حامل های انرژی در شرایط حساس فعلی است.
نخعی ادامه داد: در واقع دولت معتقد اســت در شرایط فعلی ایجاد ثبات در 
بازارهای کشور مهمترین رویکردی است که باید در دستور کار قرار بگیرد و 
دولت خود را بر این امر متعهد می داند. بر اساس اعلام وزیر نفت طرح کارت 
انرژی شهروندی نیز به هیچ عنوان به دنبال افزایش قیمت بنزین نیست، بلکه 
دولت با اجرای پایلوت طرح به دنبال راهکارهایی است که زمینه توزیع عادلانه 

تر یارانه بنزین در کشور را فراهم سازد.
نماینده مردم سربیشه و نهبندان در مجلس گفت: بر اساس اعلام وزیر نفت 
قرار است سهمیه ای برای هر فرد ایرانی در نظر گرفته شود تا از این پس روند 
توزیــع یارنه بنزین به جای خودرو محور بودن به صورت خانوار محور بودن 
تغییر وضعیت دهد. البته در خصوص میزان یارانه پرداختی هنوز تصمیم نهایی 
اتخاذ نشده و اعداد و ارقامی حول و حوش ۱۵تا ۲۰لیتر برای هر کارت ملی 

در نظر گرفته شده است.
نخعی با اشاره به اینکه نمایندگان در این نشست دغدغه های خود را پیرامون 
این ایده، مطرح کردند، گفت: عمده اشکالاتی این تصمیم، زمان اجرای این 
طرح است که با توجه به التهابات اقتصاد کشور، نمایندگان برهه فعلی را موعد 
مناسبی برای اجرای آن نمی دانند. از آنجا که دولت تصمیم به حذف ارز ٤۲۰۰ 
تومانی نیز گرفته، همزمانی اجرای این طرح با حذف ارز ٤۲۰۰تومانی، خطر 

بروز تکانه های تورمی را افزایش می دهد.

 تبعات تخصیص یارانه انرژی
 به افراد چیست؟

او در پاســخ به این پرسش که مهمترین 
تبعاتی که ممکن اســت در اثــر اجرای این 
طرح ایجاد شــود چه مواردی است؟گفت: 
شکل گیری قاچاق گسترده سوخت در مرزها، 
ایجاد تورم ناشی از توزیع یارانه های بنزین به 
خانوارها، افزایش سوداگری ها، شکل گیری 
بازار ســیاه پیرامون سامانه داد و ستد بنزین 
یارانه ای و...از جمله این موارد است. مواردی 
که ضروری است که قبل از هر اقدامی به آنها توجه شود.نخعی با اشاره به 
اینکه مقرر شد که قبل از هر تصمیمی هماهنگی های لازم با مجموعه ارکان 
تصمیم ساز کشور، سایر قوا و نهادهای مختلف انجام شود، گفت: واقع آن است 
که برای اجرای یک چنین اقدامات اثرگذاری که ممکن است تبعات فراوانی 
در حوزه های مختلف اجتماعی، اقتصادی ، امنیتی و...  شکل دهد، همه ارکان 
تصمیم ســاز کشور باید نظر دهند و دولت به تنهایی نمی تواند یک چنین 
تصمیمی را اتخاذ و آن را اجرایی کند. برای این منظور می بایست پیوست 
هایی در حوزه های اجتماعی، اقتصادی، معیشتی و... تدارک دیده شود تا قبل 

از اتخاذ هر تصمیمی، تصویری از احتمالات ممکن است احصا شود.
ایــن نماینده در بخش دیگری از گفتگو با اشــاره به اینکه نگرانی دیگر 
نمایندگان مرتبط با محل پایلوت اجرای طرح است، گفت: به اعتقاد نمایندگان 
در خصوص آمادگی  قشــم و کیش به عنوان مناطق پایلوت طرح، نگرانی 
های جدی وجود دارد. در واقع، داده های اطلاعاتی برآمده از این مناطق برای 
تصمیم سازی های مرتبط با اجرای فراگیر طرح، مناسب نیستند و بهتر است 
دولت در این زمینه تجدید نظر کند.  نماینده سربیشه و نهبندان در مجلس 
یادآور شد: به طور کلی اعضای کمیسیون انرژی با توجه به ابهامات فراوانی که 
در مسیر اجرای این طرح وجود دارد، از دولت و وزارت نفت درخواست کردند به 
دغدغه های مطرح شده توجه جدی صورت دهد و به گونه ای رفتار نکنند که 
مشکلات جدیدی در حوزه های اقتصادی، معیشتی و اجتماعی برای کشور 
ایجاد شود.سخنگوی کمیسیون انرژی مجلس اظهار داشت: نهایتا بعد از ارائه 
دیدگاه های نمایندگان، وزیر نفت تاکید کرد که هنوز هیچ تصمیم قاطعی برای 
اجرای طرح اتخاذ نشده است. این طرح تنها به صورت پایلوت در مناطق یاد 
شده عملیاتی خواهد شد و ممکن است نتایج آن به گونه ای باشد که ایده توزیع 
یارانه نفتی به خانوارهای ایرانی را از دستور کار وزارت نفت و دولت خارج سازد.

مســئله رانتی که در نتیجه تخصیص و توزیع قیر 
رایگان ایجاد شده و زمینه ساز فسادهای گسترده ای 
می شــود همواره مورد بحث و بررسی در رسانه ها 
بوده، از جمله این فسادها می توان به سوءاستفاده 
عده ای از نمایندگان ادوار مجلس از حواله های قیر 

رایگان در دوران انتخابات اشاره کرد.
به گزارش اقتصاد آنلاین، توزیع رانت در بخش های مختلف 
اقتصاد ایران، پس از خروج ایالات متحده از برجام وارد فاز تازه ای 
شد چرا که پای ارز ٤۲۰۰تومانی به اقتصاد کشور باز شد و بسیاری 
از افراد سودجو با سوءاستفاده از محدودیت های پیش آمده برای 

دولت، به آنچه »کاسبی تحریم« خوانده می شود، دست زدند. 
یکی از ده ها مورد توزیع رانت که باعث برکشیده شدن گروه های ذینفع متعدد و پرقدرتی در 
کشور شده، به موضوع حواله های قیر رایگان بازمی گردد. پای این حواله ها زمانی به لایحه بودجه 
باز شد که دولت به دلیل تحریم های کمرشکن از پرداخت بدهی خود به پیمانکاران عاجز شد و 

در عوض مجبور شد تا با توزیع رانت اقدام به پرداخت بدهی خود کند. 
با وجود آن که قیر رایگان تبدیل به یکی از اهرم های سیاسی برای عده ای از نمایندگان مجلس 
شده بود، اما مجلس دهم در اقدامی مثبت، نسبت به حذف این رانت گسترده از بودجه تلاش کرد 
تا اینکه در نهایت با ورود نمایندگان دوره یازدهم مجلس شورای اسلامی، بار دیگر قیر رایگان در 

بین سطور بودجه جای پای خود را محکم کرد.
قیر رایگان؛ بار اضافه بر دوش دولت

ابراهیم نکو، نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی نسبت به هزینه های تخصیص قیر رایگان 
برای دولت توضیح داد و به اقتصاد آنلاین گفت: قیر رایگان برای دولت هزینه های دیگری را به 
هزینه های جاری اضافه می کند؛ قیری که در واقع می توانست به صورت یک منبع درآمدی برای 
دولت محسوب شود و هم دست دولت را بگیرد و به صورت هدفمند و منطقی توزیع شود، در 

حال حاضر هزینه های زیادی را بر دوش دولت گذاشت.
وی ادامه داد: قطعا با توجه به توانمندی مراکزی که از قیر رایگان استفاده می کنند می شد اقدام 
به تخصیص منطقی و درست این کالا کرد اما متاسفانه چنین اتفاقی رخ نمی دهد؛ نظارت درستی 
بر نحوه توزیع رانت و امکاناتی از این دست به شهرداری ها، دهداری ها و سایر مراکز مورد اشاره، 
وجود ندارد. این در حالیست که باید با توجه به پیشرفت پروژه ها و همچنین نیازهای ضروری 

مراکز، اقدام به تخصیص قیر رایگان شود ولی چنین سازوکاری برای این امر وجود ندارد. 
تشدید نظارت ها کارساز است؟

این نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی ادامه داد: اگر چنین سیستم نظارتی وجود داشته باشد، 
قطعا شاهد زد و بندهایی که در حال حاضر در جریان است نخواهیم بود. توزیع قیر رایگان از یک 
حیث اگر به صورت هدفمند و به صورت قانونمند و از مسیر کانال های نظارتی انجام شود می تواند 

مثبت باشد.وی در ادامه یادآور شد: ولی حقیقتا در بسیاری موارد 
اصلا لزومی برای توزیع قیر رایگان در مراکز مختلف وجود ندارد؛ 
در بسیاری از این مراکز با توجه به سرمایه های هنگفتی که دارند 
و باتوجه به درآمدهای خوبی که کسب کی کنند ضرورتی برای 
حیف ومیل کردن این محصول ارزشمند نیست. بنابراین دولت و 
مجلس می توانند از طریق هدفگذاری دقیق و اصولی، این منابع 
را به برخی مناطق کم برخوردار، با سرانه درآمدهای پایین و مناطق 

محروم اختصاص دهند.
نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی توضیح داد: اما همانطور 
که گفته شد این امر نیز باید با نظارت کمیته ای مرکب از مجلس 
و دولت و نهادهای دیگر انجام شود. برای مثال در استان ها و شهرهای با سرانه درآمدی بالا و 

همچنین بهره مند از امکانات رفاهی دیگر نیازی برای تخصیص قیر رایگان وجود ندارد. 
اما به این دلیل که نظارت  هایی از این دســت که دامنه وسیعی را شامل می شود نمی تواند به 
شکلی که برنامه ریزی شده انجام شود، شاهد اتفاقاتی خواهیم بود که پیشتر نیز مشاهده شده 
است. متاسفانه در مسئله قیر رایگان نیز به اندازه ای ماجرا پیچیده و گسترده است که نمی توان به 

این سادگی به همه مراحل کار نظارت دقیق داشت. 
کاهش سطح کیفی جایگاه نمایندگان مجلس، از دوره ای به دوره دیگر 

نکو ضمن اشاره به روی کار آمدن نمایندگان در مجلس یازدهم به اقتصاد آنلاین گفت: نکته 
ای که به آن اشاره می کنم نظر شخصی است و نمی توان آن را به فرد یا افراد خاصی تعمیم داد 
اما وقتی به دوره های گذشته مجلس نگاه می کنیم شاهد کاهش سطح کیفی جایگاه نمایندگی 
هستیم.وی ادامه داد: متاسفانه نمایندگان که شأن و منزلت و جایگاهی که برایشان در قانون 
اساسی تعریف شده، این جایگاه را رفته رفته از دست می دهند. این در حالیست که هر نماینده باید 
از جایگاه و اعتبار یک وزیر برخوردار باشد و بتواند در راستای وظایفی که برایش در قانون پیش بینی 
شده اقدام کند. اما هر چه جلوتر می رویم نمایندگان به راحتی حاضر می شوند برای بدست آوردن 
پست های اجرایی پایین تر از جایگاه نمایندگی لابی کنند. بسیاری از نمایندگان حاضرند پست هایی 

مانند سفارت، معاونت وزارتخانه ها و... را بپذیرند و مجلس را ترک کنند. 
این نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی بیان کرد: اما نباید فراموش کرد به دلیل رانت قابل 
تاملی که در حوزه سیاست وجود دارد، برخی نمایندگان به جای پرداختن به وظایف مهم و اصلی 
خودشان از جمله؛ قانونگذاری و نظارت بر حسن اجرای قوانین سعی می کنند برای به دست آوردن 

محبوبیت و افزودن بر نفوذ خود دست به کارهای نمایشی و عوام فریبانه بزنند. 
نکو در پایان خاطرنشان کرد: البته من کسی را متهم نمی کنم و روی سخنم با فرد خاصی نیست 
اما توزیع قیر رایگان به عنوان یکی از مصادیق همین موضوع، بدل به یک ابزار سیاسی شده 
که برخی از نمایندگان مجلس برای دستیابی به مطامع سیاسی برخی دیگر، مورد سوءاستفاده 

قرار می گیرد.

 مخالفت  مجلس 
با افزایش قیمت بنزین

سخنگوی کمیسیون انرژی مجلس مطرح کرد؛

 توزیع رانت؛ اهرمی سیاسی
 در دست برخی نمایندگان

نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی گفت؛

رییس مرکز پژوهش های اتاق بازرگانی ایران می گوید در فرایند 
نهایی شدن بودجه سال ۱۴۰۱، اشکالات و ابهاماتی وجود دارد 
که در صورت نپرداختن به آنها، بستر رانت های جدید در اقتصاد 

ایران شکل خواهد گرفت.
به گزارش ایسنا، دولت سیزدهم در نیمه دوم آذر ماه، لایحه بودجه سال ۱٤۰۱ 
را به مجلس ارائه کرد. این لایحه که نخستین تجربه بودجه نویسی دولت جدید 
است، در هفته های گذشته در مجلس مورد بررسی قرار گرفته و نمایندگان فعلا به 
کلیات آن رای مثبت داده اند.محدودیت ها در تامین منابع مالی، نحوه اجرای قوانین 
مالیاتی و چگونگی حمایت از فعالان اقتصادی و مردم بخشی از دغدغه هایی بوده 
که در روزهای گذشته از سوی نمایندگان بخش خصوصی در رابطه با لایحه 
بودجه ســال آینده مطرح شده و به نظر می رسد این بخش نظرات خاص خود 
را در این حوزه خواهد داشت.محمد قاسمی – رییس مرکز پژوهش های اتاق 
بازرگانی ایران – در تازه ترین اظهارنظر در این رابطه از خطر ایجاد رانتی جدید 
در این حوزه خبر داده و از نادیده گرفتن بخش خصوصی در فرایند تدوین بودجه 

انتقاد کرده است.
وی  با بیان اینکه اتاق های سه گانه باید موضع هماهنگی درباره بودجه داشته 
باشــند ادامه داد: نگاه ارباب-رعیتی دولت در بودجه ۱٤۰۱ تشدید شده است. 
برخلاف سال های قبل که بخش خصوصی ولو به شکل صوری دعوت می شد، 
امسال در فرآیند تدوین بودجه از اتاق های سه گانه هیچ دعوتی در ستاد تدوین 
بودجه به عمل نیامد.او ادامه داد: نکته مهم اینکه در بند الف تبصره ۱8 به منظور 

توسعه سرمایه گذاری ها بر مبنای آمایش سرزمینی دولت تصمیم گرفته صندوق 
کارآفرینی امید را به صندوق پیشرفت و عدالت ایران با 3۱ صندوق استانی تابعه 
تغییر دهد. منبع مالی همه طرح ها در ســطح استان و نظارت بر حسن اجرای 
طرح ها با شورای برنامه ریزی استان است. به نظر می رسد ممکن است توزیع 

رانت در شهرستان ها و استان ها از این محل اتفاق بیفتد.
قاسمی تأکید کرد: در واقع دولت قصد دارد از محل افزایش قیمت سوخت و از 
محل افزایش مالیات ها پول را از جیب مردم برداشته و به صندوقی در استان ها 
واریز کند تا استاندار به عنوان رئیس شورای برنامه ریزی و توسعه استان اشتغال 
و رشد ایجاد کند.وی گفت: این اتفاق جدیدی است. دولت هم کمبود منابع خود 
را از جیب بخش خصوصی و تولیدی کشــور بر می دارد و هم آن را در فرآیند 
کار مشــارکت نمی دهد. در حالی که دولت باید ٤۰ درصد از درآمد نفتی را به 
صندوق توسعه ملی واریز می کرد تا رشد و توسعه ایجاد کند اما تصمیم گرفت 
 این مبلغ را به صندوق واریز کند تا شــورای برنامه ریزی و توسعه استان رشد 

ایجاد کند.
بر اساس گزارش پایگاه خبری اتاق ایران، او با تأکید بر اینکه این نگاه ها، نگاه 
دولت گرایانه اســت بیان کرد: بــرای اولین بار حتی یک بار هم عبارت بخش 
خصوصی در لایحه بودجه نیامده است. برخلاف سال های قبل که دست کم 
عبارت مشارکت عمومی-خصوصی را به کار می بردند امسال آن هم حذف شده 
و هیچ اســمی از بخش خصوصی برده نشده اســت اما به جای آن از عبارت 

غیردولتی استفاده کرده اند.

رئیس اتحادیه تولید کنندگان پوشاک کرج گفت: چون مردم به 
استفاده از برند خارجی تمایل دارند بسیاری از لباس های با برند 
خارجی، در واقع ساخت داخل است که برای فروش بهتر، با برند 

خارجی عرضه می شود.
علی لطفی در گفت وگو با ایســنا گفت: قوانین جدید بیمه ای باعث شــده 
کارفرمایان در کارگاه های تولیدی و تک دوزی ها، توانایی بیمه کردن کارکنان 

را نداشته باشند و عملا اشتغالزایی از بین رفته است.
وی با اشــاره به حذف تخفیف کارفرما در پرداخت حق بیمه کارکنان افزود: 
اکنــون کارفرمایان می توانند تنها بیمه پنج نفر از کارکنان را  با ۱۰ درصد حق 
کارفرما پرداخت کنند و تخفیف بیمه بیش از پنج نفر از قانون حذف شده است 
و با 3۰ درصد حق کارفرما پرداخت می شود. بنابراین مشکلات ما در این زمینه 

بیشتر شده است.
وی با اشاره به اینکه انگیزه تولیدکنندگان با قوانین جدید بیمه ای از بین رفته 
است، تصریح کرد: علاوه بر آن سال گذشته تامین اجتماعی تغییراتی در این 
بخشــنامه ایجاد کرده و فقط کارگاه هایی که در گذشته تاسیس شده باشند 
می توانند  بــا ۱۰ درصد حق کارفرما به پرداخت حق بیمه کارکنان بپردازند و 
کارگاه های جدیدالتاسیس نمی توانند از این تخفیف بهره مند شوند که این موضوع 

انگیزه تولیدکنندگان را از بین برده است.
به گفته این تولید کننده پوشــاک کمبود نیروی انســانی برای کار از دیگر 
مشکلات این صنف است. وی ادامه داد: با توجه به اینکه تولیدکنندگان کار خود 

را با سود کم عرضه می کنند، عدم حمایت از تولیدکنندگان باعث شده تا توان 
پرداخت حقوق مناسب به نیروی خیاط و چرخکار را نداشته باشند و به تبع آن از 
لحاظ نیروی انسانی با مشکل مواجه شوند. این موضوع تا زمانی که از لحاظ مالی، 

بیمه ای، مالیاتی و... مورد حمایت واقع نشوند ادامه دارد.
رئیس اتحادیه تولیدکنندگان پوشاک کرج با اشاره به ظرفیت های کرج در تولید 
پوشاک گفت: کرج قطب تولید پوشاک کشور است اما از داشتن محلی برای 
عرضه مستقیم محصولات تولیدی محروم است. نیاز است مکانی برای عرضه 
مستقیم تولیدات خود به صورت عمده و تک فروشی داشته باشیم زیرا بسیاری از 

مشکلات موجود خیاطان کرج با وجود این مکان حل می شود.
وی با اشاره به اینکه تقاضاهای این صنف برای ایجاد چنین مکانی در کرج فعلا 
نتیجه بخش نبوده، اظهار کرد: درصورت وجود چنین جایی هم مردم می توانند 
از مزایای خرید تک از تولید کننده بهره مند شوند و هم تولیدکنندگان مزددوز به 
تولید مستقل می پردازند که به صورت مستقیم در اختیار فروشگاه ها قرار می گیرد.

وی همچنین از خلاء موجود در زمینه برندسازی داخلی در ایران و تمایل مردم 
به خرید لباس های خارجی گله کرد و گفت: چون مردم به استفاده از برند خارجی 
تمایل دارند بسیاری از لباس های با برند خارجی، در واقع ساخت داخل است که 

برای فروش بهتر، با برند خارجی عرضه می شود.
لطفی ادامه داد: در این زمینه جلساتی در اتحادیه اتاق اصناف برگزار و اعضا به 
ثبت برند دعوت شده اند و تعدادی نیز به اینکار پرداخته اند. ولی ثبت برند برای 

همکاران از لحاظ مالیات و دارایی هزینه های بیشتری را در بر می گیرد.

ظهور یک رانت جدید در بودجه1401
رییس مرکز پژوهش های اتاق ایران هشدار داد

لباس هایِ خارجیِ ساختِ ایران!
رئیس اتحادیه تولید کنندگان پوشاک کرج:
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